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آدرنالین

رقابت های این فصل از لیگ برتر 
والیبال بانوان سرانجام با برگزاری 
یک مراسم جذاب و با قهرمانی تیم 
پیکان به پایان رسید. این فصل از 
لیگ برتر والیبال بانوان، به دو دلیل 
خبرسازتر از همیشه بود. اول از همه 
به خاطر حضور و تیم داری چهره 
شاخصی مثل ســردار آزمون که 
سروصدای زیادی هم به راه انداخت 
و دوم به دلیل پخش اینترنتی بعضی 
از بازی ها که با استقبال خوبی نیز 
روبه رو شــد. به نظر می رسد این 
فصل نقطه عطفی بــرای والیبال 
بانوان در ایران بوده است. ورزشی 
که درست در ابتدای یک راه بسیار 
فوق العاده برای پیشرفت بیشتر 

قرار گرفته است.

رقابت، از اول تا آخر
در این فصل از لیگ والیبال بانوان، 
هشت تیم حضور داشتند. نکته جالب 
توجه در مورد این دوره از لیگ، غیبت 
تیم قهرمان فصل گذشته یعنی باریج 
اسانس کاشــان بود. همین هشت تیم 

نیز اما به لحاظ جغرافیایی، پراکندگی 
جالب توجهی در کشــور داشــتند. از 
همان ابتدا نیز واضح به نظر می رسید 
که تیم قهرمان از بین ســایپا، پیکان یا 
تیم تازه وارد سریک خواهد بود. در پایان 
14 هفتــه دور مقدماتی این رقابت ها، 
پیکان و سریک رقابت بسیار نزدیکی با 
هم داشتند. در نهایت این پیکان بود که 
روی سکوی اول مسابقه ها قرار گرفت 
و ســریک به جایگاه دوم دور مقدماتی 
رسید. همین ماجرا موجب شد این دو 

جدول قرار تیم در دو سمت 

بگیرند و راه شان تا مسابقه فینال از هم 
جدا شود. سریک برای رسیدن به فینال 
این رقابت ها، یک نبرد دشــوار با سایپا 
را پشت سر گذاشــت. این تیم با وجود 
شکست در مسابقه اول، دو بازی بعدی 
را برد و خودش را به فینال رساند. پیکان 

نیز بدون دردسر راهی دیدار نهایی شد. 
در بازی فینال نیز، پیکان تیم برتر زمین 
به نظر می رسید و ســرانجام توانست 
قهرمانی را جشــن بگیرد. این دومین 
قهرمانی پیــکان در رقابت های لیگ 
والیبال بانوان به شمار می رفت. تیمی که 
اولین بار در سال 96 قهرمانی را به دست 
آورده بود و حالا بعد از پنج سال دوباره 
روی سکوی اول قرار گرفت. سریک نیز 
در اولین تجربه حضور در فینال، عملکرد 
امیدوارکننده ای داشت و نشان داد که 
می تواند در آینده ای نزدیک، به یکی از 
قدرت های جدی والیبال ایران تبدیل 

شــود. آنها در 

این فصل بیشــتر از هر تیم دیگری در 
لیگ بانوان در کانون توجه قرار داشتند 

و نماینده شایسته ای برای گنبد بودند.

سردار؛ اسمی برای تحول
ورود ســردار آزمون به تیم داری در 

والیبال، اتفاق مهمی برای پیشرفت این 
رشته ورزشی به حساب می آمد. سردار، 
پول تازه ای به والیبال تزریق کرد و تیم 
خوبی هم ساخت. او به هیچ وجه با این 
ورزش بیگانه نبود. چراکه پدرش برای 
ســال ها مربی والیبال بوده و خودش 
هم قبل از فوتبالیســت  شدن، والیبال 
بازی می کرده است. آشنایی او با والیبال 
موجب شد که آزمون با وجود دوری از 
ایران، تصمیم های خوبی در این زمینه 
بگیرد و تیم خوبی بســازد. اتفاق مهم 
برای این تیم، کنار زدن سایپا و رسیدن 
به دیدار نهایی بود. حتی خود آزمون بعد 
از فینالیست شدن تیمش تاکید داشت 
که برای او، قهرمانی همه چیز نیســت 
و رســیدن به دیدار نهایی نیز به هیچ 
وجه دست کمی از قهرمانی ندارد. با این 
حال ماجراهای دیدار فینال او را کمی 

عصبانی کرد. ســردار که این روزها به 
ایران نیز آمده، تصمیم داشت بازی فینال 
را از نزدیک ببیند اما موفق نشد تا پایان در 
سالن بازی ها حضور داشته باشد. او به 
برگزاری تنها یک بازی برای فینال آن هم 
در تهران معترض بود و شرایط را نابرابر 

می دانست. سردار حتی تهدید کرد که از 
والیبال بانوان می رود اما او نباید این پروژه 
جذاب را به همین سادگی رها کند و قید 
این کار را به همین سرعت بزند. حضور 
او در این فصل نقشی کلیدی در تحول 

والیبال بانوان ایران داشته است.

این مراسم باشکوه
مراسمی که فدراسیون والیبال برای 
تیم قهرمان در نظر گرفت، نشــان داد 
که والیبال بانوان نیز یکی از اولویت ها و 
دغدغه های جدی فدراسیون والیبال به 
حساب می آید. این مراسم سطح بسیار 
بالایی داشــت و لحظات فوق العاده ای 
برای تیم قهرمان به وجود آورد. شاید تنها 
نکته منفی در این خصوص، جایزه مالی 
پایینی بود که به تیم قهرمان اختصاص 

پیدا کــرد. در حقیقت 

تیم قهرمان تنهــا 125 میلیون تومان 
پاداش از فدراســیون گرفت. رقمی که 
حتی با مبلغ قرارداد ستاره های نوجوان 
لیگ برتــر والیبال مــردان نیز برابری 
نمی کند. با این حال شاید در سال های 
آینده پول بیشتری به این ورزش تزریق 

شود و حامیان مالی بیشتری نیز به سراغ 
والیبال بانوان بیایند. شاید هم چهره های 
بیشتری مثل سردار به خرید تیم در این 

لیگ روی بیاورند.

تیم رویایی
در پایان این دوره لیگ والیبال بانوان، 
بهترین بازیکنان هر پست نیز معرفی 
شــدند. پوران زارع از پیکان و سودابه 
باقرپور از ســریک، بهترین مدافعان 
میانی این رقابت ها لقب گرفتند. عنوان 
بهترین دریافت کننــده قدرتی نیز به 
صورت مشــترک به مهســا کدخدا از 
پیکان و مهســا صابری از سریک تعلق 
گرفت. منا آشفته از سایپا بهترین قطر 

پاسور شد و شبنم علیخانی از سریک 
نیز بهترین پاسور مسابقه ها بود. محدثه 
مشتاقی از ذوب بهترین لیبرو، آیتک 
سلامت از ســریک بهترین بازیکن و 
درسا فلاح نیز از سایپا به عنوان پدیده 

جام معرفی شدند.

مراسمی که فدراسیون 
والیبال برای تیم قهرمان 
در نظر گرفت، نشان داد 

که والیبال بانوان نیز 
یکی از اولویت هاي جدی 

فدراسیون والیبال به 
حساب می آید. شاید تنها 

نکته منفی در این خصوص، 
جایزه مالی پایینی بود که 
به تیم قهرمان اختصاص 

 پیدا کرد. در حقیقت 
 تیم قهرمان تنها 125 

 میلیون تومان پاداش از 
فدراسیون گرفت
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6 نکته در مورد جدال خانگی قرمزها در آزادی
هوای سرد، هوای صدر! 

رقابت پرسپولیس با ســایر مدعیان در جدول 
رده بندی لیگ برتر، حالا به اوج فشــردگی رسیده 
است. این تیم به دلیل تفاضل کم تر، پشت سر سپاهان 
قرار گرفته و استقلال نیز با فاصله کمی در تعقیب این 
دو تیم قرار دارد. یحیی و تیمش به خوبی می دانند که 
یک لغزش ساده، همه چیز را از آنها خواهد گرفت. رقم 
زدن تنها کام بک هفته گذشته لیگ برتر روبه روی 
نفت، این تیم را دوباره به مسیر پیروزی برگردانده 
است. آنها امروز مقابل تیمی قرار می گیرند که هفته 
گذشته زمین مسابقه با تراکتور را در آخرین لحظات 

به عنوان تیم بازنده ترک کرده است.

وعده مهدی تاج چه شد؟
همین هفته گذشته بود که مهدی تاج وعده ورود 
بانوان به استادیوم آزادی برای تماشای دیدارهای 
لیگ برتری را داد. او در کردستان اعلام کرد که این 
اتفاق از همین هفتــه رخ می دهد اما نه تنها چنین 
اتفاقی رقم نخــورده، بلکه ظرفیت حضور ســایر 
تماشاگرها نیز در استادیوم کم شده است. در خبرها 
از اختصاص ظرفیت 30 درصدی برای اســتادیوم 
خبر می دهند اما در واقعیت فقــط پنج هزار بلیت 
برای دیدار پرســپولیس و هوادار فروخته می شود. 
چطور حساب و کتاب کردید که 30 درصد 80 هزار 
نفر به پنج هزار نفر رســید؟ در این صورت ورزشگاه 
آزادی باید ظرفیتی 15 هزار نفری داشته باشد! انتظار 
می رفت ورود دوباره تماشاگرها دیدارهای لیگ برتر 
را جذاب کند اما اســم این اتفاقی که این روزها رقم 
می خورد، ورود تماشاگر به ورزشگاه نیست. صدای 
پنج هزار نفر هم در یک استادیوم 80 هزار نفری به 

کسی نخواهد رسید.

از دبل تا دبل؟
پرسپولیس فصل گذشته دو نبرد بسیار سخت 
را روبه روی هوادار ســپری کرد و در هر دو بازی نیز 
به تساوی رسید. بازی اول با ماجرای هند جنجالی 
محمدجواد محمدی خبرساز شد و بازی دوم نیز با 
تساوی بدون گل به پایان رسید. آن روزها رضا عنایتی 
روی نیمکت این باشگاه دیده می شد. پرسپولیس اما 
در دیدار رفت این فصل، طلسم هوادار را شکست و 
بالاخره اولین بردش روبه روی این حریف را با قدرت 
به دست آورد. حالا قرمزها به دنبال این هستند که 
درست مثل فصل گذشته، روبه روی هوادار دبل کنند. 
فصل گذشته هر دو بازی دو تیم به تساوی کشیده شد 
و این بار نیز پرسپولیس به دنبال بردن هر دو بازی رفت 
و برگشت اســت. در مقابل نیز هوادار برای به دست 
آوردن اولین پیروزی تاریخش مقابل پرسپولیس 

به زمین می رود.

شیخ لوکادیا
در نیم فصل اول لیگ برتــر، لوکادیا اولین گل 
پرســپولیس را به هوادار زد. او که تازه مقابل نفت 
درخشش را در لباس قرمز شروع کرده بود، دروازه 
هوادار را نیز باز کرد. مسئولیتی که حالا به شیخ دیاباته 
سپرده خواهد شد. بازیکنی که اتفاقا درخشش برای 
پرسپولیس را روبه روی نفت شــروع کرده و بعد از 
دبل هفته گذشته، روحیه بسیار خوبی دارد. دیاباته 
می داند که فاصله زیادی نیز با صدر جدول گلزنان 
ندارد. او با درخشش متوالی در چند هفته، می تواند 

دومین کفش طلا را نیز از فوتبال ایران بگیرد.

یک دفاع سخت
به نظر می رسد تیم ساکت الهامی در این مسابقه 
نیز روی توانایی های دفاعی اش حساب باز می کند. 
تیمی که روبه روی تراکتور نیــز خیلی خوب دفاع 
کرد اما از این روش نتیجه نگرفت. چراکه در آخرین 
ثانیه ها گل خورد و تسلیم شــد. درباره هوادار نکته 
جالبی وجود دارد. این تیم در هیچ کدام از نبردهای 
این فصل نتوانسته بیشتر از یک گل به ثمر برساند. در 
حقیقت آنها در هیچ مسابقه ای از عدد یک در مقابل 
تعداد گل های زده عبور نکرده اند. به نظر می رســد 
یحیی درست مثل دیدار قبلی مقابل دفاع فشرده 
حریف، از حضور همزمان دو مهاجم اصلی تیمش 
استفاده کند. عیسی و شیخ احتمالا باز هم در ترکیب 
اصلی تیم دیده شوند. بعید نیست خرید جدید این 
باشگاه یعنی پریرا نیز برای دقایقی در این نبرد خانگی 

به بازی گرفته شود.

گزارش

در شرایطی که ادارات باز هستند، زندگی عادی در تهران جریان دارد و رفت و آمد 
نیز بدون مشکل خاصی انجام می شود، دیدار تیم های پیکان و استقلال در رقابت های 
لیگ برتر از دیروز به امروز موکول شده است. ظاهرا حتی بارش چند قطره برف، کافی 
است تا یک مسابقه فوتبال در لیگ برتر لغو شود. اتفاقی که قبل از این در چند شهر دیگر 
نیز رخ داده و حالا به پایتخت رسیده است. لیگ برتر ایران یکی از تنها لیگ های فوتبال 
در تمام دنیا به شمار می رود که هنوز بازی ها در آن با بارشی متوسط، به دلیل شرایط 

جوی لغو می شوند.
بلاتکلیفی تا آخرین لحظه، یکی از مدهای همیشگی این فصل لیگ برتر است. در 
خیلی از هفته های لیگ برتر بیست و دوم، یک بارش ساده برای موکول شدن بازی ها 
به زمان دیگر کافی بوده است. جالب اینکه مسئولان ســازمان لیگ تنها وقتی در این 
خصوص اطلاع رسانی می کنند که تیم ها یا در آستانه رسیدن به استادیوم هستند و یا 
اصلا در ورزشگاه حضور دارند. آیا واقعا نمی توان در زمانی معقول تر برای لغو بازی ها اقدام 
کرد؟ با این روند تعجبی هم ندارد که سازمان لیگ اصلا به دنبال برگزاری دیدارها با حضور 
تماشاگرها نیست. از آن جایی که تماشاگران در استادیوم دیده نمی شوند، سازمان لیگ 

می تواند مسابقه ها را هر طور که خواست برگزار کند. طبیعتا اگر تماشاگران در ورزشگاه 
حضور داشتند، به همین راحتی نمی شد در فاصله دو ساعت با شروع یک بازی در مورد 
آن تصمیم گرفت. برگزارکنندگان لیگ برتر و متولیان برنامه ریزی لیگ، تا امروز اصلا 
عملکرد خوبی در این فصل نداشتند. روی کاغذ، 22 سال از »حرفه ای« شدن فوتبال ایران 
گذشته اما اوضاع با دهه 60 چقدر فرق کرده اگر هنوز بارش کم برف در تهران، موجب لغو 
بازی تیمی مثل استقلال می شود؟ چه کسی مسئول آماده نگه داشتن چمن در چنین 
شرایطی است؟ آیا تیم میزبان باید امکانات را در این خصوص فراهم کند؟ آیا این مسئولیت 
به عهده صاحبان ورزشگاه های مختلف است؟ جالب اینجاست که مسابقه ای در بالاترین 
سطح فوتبال ایران به همین سادگی لغو می شــود و هیچ کس هم در این باره پاسخی 
نمی دهد. ظاهرا این اتفاق ها دیگر برای سازمان لیگ عادی شده اما برای وجهه فوتبال 
ایران، تکرار چنین ماجراهایی اصلا خوب نیست. بی دلیل نیست که ای.اف.سی از مدت ها 
قبل فرصت میزبانی دیدارهای فوتبال را از ایران گرفته است. در این شرایط به نظر می رسد 

استادیوم های ایرانی حتی ظرفیت میزبانی از رقابت های لیگ خودمان را هم ندارند.
هیچ کس انتظار ندارد استادیوم های لیگ برتر، یک شبه متحول شوند. هیچ کس 
انتظار ندارد یک شبه، قابلیت هایی مثل تعویض سریع چمن یا کانال  های عبور آب و 
لوله های گرمایشی به ورزشــگاه های لیگ برتر ورود کنند؛ اما حقیقت آن است که تا 
امروز حتی طرح و برنامه درازمدتی نیز برای این موضوع در نظر گرفته نشده است. در 
فوتبال ایران اساسا برای زیرساخت ها هزینه نمی شــود. آیا در این فوتبال پولی وجود 
ندارد؟ فراموش نکنید این همان فوتبالی است که یک مدیرعامل در آن از هزینه 1300 
میلیاردی اش در طول یک فصل دفاع می کند. در فوتبال ایران پول به اندازه کافی وجود 
دارد اما تنها صرف ریخت و پاش های وحشتناک می شود. چرا رقم قرارداد یک بازیکن 

باید 10 برابر شــود وقتی هنوز در ایران ورزشگاه استانداردی برای فوتبال بازی کردن 
وجود ندارد؟ چرا یک بازیکن باید هزاران آپشــن نقدی دریافت کند وقتی یک مربی 
مثل پاکو خمز، تیکی تاکا بازی کردن روی چمن های لیگ برتر را غیرممکن می داند؟ 
چرا مدیران باشگاه ها باید دستمزد نجومی بگیرند وقتی وضعیت سخت افزاری فوتبال 
این چنین است؟ و البته چرا مهدی تاج باید با غرور خاصی از پرداخت جریمه ویلموتس 
از محل درآمدهای ایران در فیفا حرف بزند وقتی می توان با همین رقم، استادیوم ها را 
تجهیز کرد؟ اصلا به فرض که پولی در کار نیست. مدیران سازمان لیگ حتی یک برنامه 
هواشناسی در تلفن همراه شان هم ندارند؟ چطور همه مردم تهران می دانند که یکشنبه 
هوا برفی خواهد بود اما مدیران سازمان لیگ نمی دانند؟ چطور رییس هیات فوتبال 
تهران 10 شغل مختلف برای پسرش در نظر می گیرد اما کار را به جایی رسانده که در 
تهران حتی یک استادیوم کاملا استاندارد نیز برای برگزاری رقابت های فوتبال وجود 
ندارد؟ فوتبال ایران از نظر برنامه ریزی اصولی، صفر مطلق است. فوتبالی که اوضاعش در 

این زمینه، هر روز نیز بدتر می شود.
یک دقیقه غافلگیر نشوید آقایان مسئول! شاید به خودتان هم خوش گذشت. شاید 
خودتان هم لذت فوتبال را بردید. یک دقیقه غافلگیر نشوید و ببینید برگزاری لیگ با 
نظم و برنامه ریزی چقدر ایده آل تر است. شــما مدام غافلگیر می شوید و دیگران را نیز 
با خودتان غافلگیر می کنید. کیفیت برگزاری لیگ برتر، چیزی نزدیک به فاجعه است. 
چراکه سازمان لیگ نه توانایی برگزار کردن بازی ها را دارد و نه مدیریت درستی در کنار 
زمین برقرار می کند. سهیل مهدی و دوستان، فقط به دنبال »پایان« این فصل لیگ برتر به 
هر قیمتی هستند. با سکوهای خالی، بازی هایی که با اولین بارش لغو می شوند، دعواهایی 

که به پایان نمی رسند و فوتبالی که اصلا کیفیت ندارد.

سازمان لیگ یا سازمان لغو؟

یک دقیقه غافلگیر نشوید!

چهره به چهره

عجیب ترین اتفاق این هفته داوری فوتبال، در نبرد تیم های 
آرسنال و برنتفورد رقم خورد. توپچی ها دقایقی بعد از زدن گل 
اول بازی، با گلزنی ایوان تونی روبه رو شدند تا اولین گل تروساد 

برای این باشگاه، یک گل سه امتیازی نباشد. 
این صحنه البته حرف و حدیث های زیادی داشــت و با 
اعتراض آرسنالی ها روبه رو شد. با این وجود بعد از بررسی های 
وی.ای.آر، گل برنتفورد سالم اعلام شــد. پس از پایان بازی، 
میکل آرتتا که به شدت عصبانی به نظر می رسید، از این تصمیم 
انتقاد کرد. او تاکید داشت که دوباره صحنه را دیده و مطمئن 
است که این گل در شرایط آفســاید به ثمر رسیده است. او 
همچنین از اتحادیه فوتبال انگلیس پاسخ خواست. چراکه بعد 
از پایان بازی پاسخی در این زمینه به آرسنالی ها داده نشده بود. 

با گذشت چند روز از آن بازی، بالاخره جزئیات تازه ای از 
آن صحنه فاش شد. همان طور که واضح به نظر می رسید، گل 
تونی در شرایط آفساید به ثمر رسیده بود. با این حال چرا وی.ای.
آر گل را سالم اعلام کرد؟ ظاهرا به دلیل یک اشتباه انسانی! 
بر اساس اطلاعاتی که به تازگی منتشر شده، لی میسون در 
اتاق وی.ای.آر فراموش کرده همه خطوط آفساید را به دقت 

ترسیم کند. 
اگر این اشتباه صورت گرفته، چرا بررسی صحنه تا این اندازه 
طول کشیده است؟ ظاهرا به این دلیل که وی.ای.آر در درجه 
اول صحنه رابه عنوان خطا بررسی کرده و چندان به آفساید 
توجهی نداشته است. همین مساله موجب شده که آرسنال به 
همین سادگی گل دریافت کند و در کورس قهرمانی دو امتیاز 

از دست بدهد.  حالا آرسنال و سیتی در جدول رده بندی لیگ 
برتر با بازی های برابر 6 امتیاز فاصله دارند. دو تیمی که باید به 
زودی در لیگ به مصاف هم بروند. اگر آرسنال با اختلاف کمی 
قهرمانی لیگ را از دست بدهد، این صحنه جنجال بیشتری 

به پا خواهد کرد. 
تجربه این نبرد نشان داده که وی.ای.آر نیز اصلا بدون نقص 
نیست و برخی تصمیم   ها در آن از سوی افراد گرفته می شود. 

این ماجرا برای فوتبال ایران هم مهم نیست. 

بد نیست همه بدانند که با ورود وی.ای.آر تک تک مشکلات 
داوری حل نمی شود و بعضی ابهام ها در جای خودشان باقی 
می مانند. پس نباید آینده داوری را به صورت تمام و کمال به 

این پدیده گره زد. 
البته که کمک داور ویدئویی یک ضرورت کلیدی اســت 
و کمک زیادی به برقراری عدالت در فوتبال کرده اما همین 
سیستم اگر با نهایت دقت مورد استفاده قرار نگیرد، دردسرساز 
خواهد شد و جنجال درســت خواهد کرد. درست مثل جام 
جهانی کــه در آن وی.ای.آر فغانی را بــرای اصلاح تصمیم 
درستش فراخواند و همین مســاله به گرفتن یک تصمیم 

اشتباه منجر شد. 
به هر حال این موضوع، داستان جالبی را از تکنولوژی روایت 
کرده است. البته که در این مورد، تکنولوژی مقصر نیست و 
لی میسون باید جوابگوی این اتفاق باشد. بدون شک حالا که 
هفته های حساس لیگ برتر انگلیس در راه هستند، انتظار 
می رود حساسیت بیشتری روی داوری ها در اتاق وی.ای.آر 

شکل بگیرد و دیگر چنین اشتباه مهلکی رخ ندهد.

اتفاق عجیب در لیگ برتر با نقش وي .اي.آر

خطای انسانی علیه رویای قهرمانی!

اتفاق روز

پایان لیگ والیبال بانوان با یک مراسم جذاب

سبقت از سریک!
نگار رشیدي

 آریا طاري

آریا رهنورد 


